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 تعليمات النشر في مجلة )سر من رأى(

 
العلمية المحكمة بإسهام الباحثين في القطر وسواه من الأقطار،   )سر من رأى(ترحب مجلة 

فتخطو بهم ومعهم خطوات واثقة نحو مستتقب  مرترف في نوا ي ايحيا ، وفيما تي ب ضعض اتواب   

 النرر فيها: 

  الأسس الفنية والتنظيمية   

  ستقب  المجلة البحوث العلمية في مجالات العلوم الانسانية كافة. ❖

ا مع خبراء مرهود لهم بالكفاتة العلمية في اختصاصهم الدقيق.تقوّم  ❖  التحرير البحوث علميًّ
ُ
 هيئة

 ترفض المجلة نرر البحوث التي لا تطابق منهج البحث العلمي المعروف. ❖

مون. ❖  تلزم الباحث بالأخذ بما ترد من ملحوظات حول بحثه، من خلال ما تحدده ايخبراء المقوِّّ

ا بذلك. تكون البحث  لاأ ❖ مًا إلى مجلة أخرى، ولم تنرر سابقًا، وعلى الباحث أن تتعهد خطيًّ  مقدَّ

م الباحث بحثه المقدم. ❖  يرترط أن تقوِّّ

واستتتتتتتتم الباحث،  والاختصتتتتتتتتا  الدقيق للبحث، تثبت على الصتتتتتتتتفحة الأولى ما تي ب: لعنوان البحث،   ❖

، ورقم هتتاتفتته، وكلمتتات مفتتتاحيتته بتتالل تين العرايتتة  ولقبتته العلمي، ومكتتان عملتته، واريتتده ا لكترونب

(، وفي حالة وجود أكثر من باحث تذكر أستتتتتتتتتمايهم وعناوييهم، ليستتتتتتتتتهي  عملية الاتصتتتتتتتتتال  والانكليزتة

 بهم.

تزيد عن صتتتتتتتتتتتفحة   ألاتطبع موجزا للبحث في صتتتتتتتتتتتفحة مستتتتتتتتتتتتقلة، واالل تين العراية وا نكليزتة، على   ❖

 واحد .

يعتمتد أستتتتتتتتتتتتتلو  البحتث العلمي في كتتابتة هوامو البحتث ومصتتتتتتتتتتتتتادره، و عتمتد البتاحتث المنهج البح ي  ❖

ايخا  باختصتتتتتتتاصتتتتتتته، وتذكر الكتب المستتتتتتتتعملة في البحث على النحو ا  ب: استتتتتتتم الكتا ، واستتتتتتتم  

المؤلف، ورقم الطبعة، ومكان النرتتتتر، وجهة النرتتتتر، وستتتتنة النرتتتتر، وايجزء لإن وجد(، والصتتتتفحة.  

ريات فتكتب على النحو ا  ب: استتتتتتتم الدورية، وعددها، وتاريا صتتتتتتتدورها، وجهة ا صتتتتتتتدار،  أما الدو 

 والصفحة.

 لا يعد قبول النرر ملزما للمجلة بنرر البحث العلمي امن الاعداد إلا ما تليق ضسمعتها الدولية. ❖

  



 

 د 

 الأسس الطباعية للبحث

 

 ( وبوجه واحد.A4يطبع البحث على الآلة الحاسبة، وعلى ورق حجم ) ❖

فيها: البيانات، والخرائط، والمصورات، وإذا زاد البحث  ( صفحة بما  20لا يتجاوز عدد صفحاته ) ❖

( دينار عن كل صفحة إضافية، على أن تقدم النسخ  5000على ذلك يتحمل الباحث دفع مبلغ )

برنامج وبواسطة  )تريست(،  ورق  على  والخرائط  بالأشكال  الخاصة   Microsoft)  الأصلية 

Word .) 

مين يرفق قرص ) ❖ ِّ
 ( مع البحث المصحح.CDبعد الأخذ بملحوظات المقو 

 (.14(، وبحجم )Simplified Arabicتكون الطباعة بحرف ) ❖

(، على أن تذكر معلومات المصدددددددددددددر  12تكتب الهوامش في آخر البحث بنفس خط المتن، وبحجم ) ❖

 كاملة عند وروده أول مرة، لتغني عن كتابة قائمة للمصادر.

 يقسم البحث على مقدمة وعناوين مناسبة تدل عليه، لتغني عن قائمة المحتويات. ❖

 لا تلزم المجلة بإعادة البحث إلى صاحبه، إذا اعترض على نشره الخبراء، ويُكتفى بالاعتذار. ❖

 منهج البحث العلمي والتوثيق من سمات المجلة المحكمة. ❖

 تعنون المراسلات باسم )رئيس التحرير( او مدير التحرير. ❖

يكون نمط الآيات وفق برنامج مصحف المدينة ولا يتم  إذا كان البحث يحتوي على آيات قرآنية،  ❖

 .نشر البحث خلاف ذلك
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 الاشتراك في المجلة

 

تدفع المؤستتتتتتتتتتتتستتتتتتتتتتتتات ايحكومية وايجامعات ومراكز البحث بدل ا تتتتتتتتتتتتترا          

ستتتتتتتتتتتتتكرتتاريتة  ( دتنتار داخت  القطر للعتدد الواحتد وتختا تب  25000قتدره ل

 المجلة على العنوان المدرج في أدناه ل رض الا ترا  أو التبادل.
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 العددكلمة 

 

الثر من خلال الأ  أثرانطلاقة   بحاث  اخرى تستمر مجلتنا الغراء سر من رأى بعطائها 

  .بعد نقطة لطالبيهاأن تصل بالعلم الى أمل في والتي يحدوها الأالقيمة المتنوعة 

فكارهم وجهودهم يقدمونها على طبق من  أفي تقديم عصارات    يمضي الباحثون قدما  

 .ذهب لمرتادي منابع المعرفة

 . وهذا ما دأبت عليه مجلتنا في انتقاء النفيس والنافع من شتى العلوم

كبير   تاريخ  بين  القارئ  العالمين يطوف  على  اشرقت  ولغة  الزمان  امتداد  يمتد  واسع 

 . وشريعة وقوانين وفلسفة وتمتد افقيا لتشمل مختلف اللغات والجغرافية وتاريخ العالم وغيرها

 .نواعهاأزمانيا ومكانيا ليشمل المعارف الانسانية ب  هكذا يمتد البحث امتدادا  

مجلة سر من رأى كانت ولم تزل منبعا  ثرّا  لهذه العلوم تقدمها ادارة التحرير للقارئين 

 .واحترام محبة والباحثين بكل

 

 الدكتور الأستاذ

 علاوي خلف السامرائي صباح

 التحرير رئيس
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 الصفحة المحتويات رقم القبول

1779 

( في المدينة المنورة من خلال  صلى الله عليه وسلممحمد ) أسس التعايش السلمي التي ارساها الرسول 

 الصحيفة

 مخـتار فريد العباس  رشيد احمد . أ.م.د

3-20 

1784 

سبق المفسرين القدماء  التركيب الضوئي وعملية انقسام النواة من مظاهر الخلية الحية 

 القرآن الكريم دراسة في الاعجاز العلمي في 

 م.د. صهيب أحمد السامرائي 

21 -50 

1879 
 - دراسة وصفية تحليلية -  أساس التجريم في الفقه الإسلاميالجريمة والجناية و 

  عمر أحمد محمود خدر أ.م.د.    |   الباحثة: نرمين رحمان حمه
51 -72 

1813 
 "نموذجا  أ المولد النبوي "حكم الترك وتطبيقاته في الفقه الإسلامي 

  ة م. م. علاء حسين جمع
73 -92 

1956 
 ( حكم المعاملات المالية المعاصرة )منظومة فوركس نموذجا

   م.م. إيناس حامد ياسين
93 -108 

1895 
 )دراسة مقارنة(  الرحمة الإنسانية في اليهودية والمسيحية والإسلام 

 حمد شاكر محمود اسد أ  م.د.
109 -136 

1903 
 -مقارنة دراسة - الغيبة والنميمة والوشاية في اليهودية والإسلام 

  م.د. بكر محمود علو السامرائي     |   م.د. حسين علي إبراهيم 
137 -156 

1947 
 -  تطبيقية  دراسة  –ولم أقف عليهفي الجامع الصغير ما عزاه السيوطي الى مظانه 

 أ.م.د. أحمد مظهر عباس عبد  
157 -174 

1915 
   والقانون العراقي المضايقة الجنسية إشكالية المفهوم والحكم من منظور إسلامي 

  الرحمن حمد أ.م.د. زكريا عبد   |   الباحث: سامان فارس عولا 
175 -192 

1933 
 قرآنية فقهيةدراسة  مفهوم مصطلح )أولي الأمر( في القرآن الكريم 

 صلاح نجيب عبد الرحمنم.د. 
193 -226 

1917 
 ة  ـدراسة تطبيقي  هـامة حديث ـي استقـره فـط من التحديث وأث  ـع المختلـمن

 قـتـيبة عـــلاء توفيــق م.د.  
227 -246 

1932 
 نشأة اليزيدية واشكالية التسمية 

   اكرام نايف محمدم.د. 
247 -266 
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 الصفحة المحتويات رقم القبول

1818 
 الأطفال بلاغة التكرار في قصص 

 ناصر سليم محمد علي الحميديد. 
267 -286 

1954 
 للشاعر أكرم الأمير  "الاسم الثلاثي لآدم"جمالية المفارقة الشعرية في مجموعة 

 م.م. محمد شاكر محمود عليوي  
287 -304 

1943 
 هــ(520حِجَاجِيَّة الاستعارةِ في رائيَّة ابن عبدون اليابريّ )ت: 

 الثقفي أ.م.د. أحمد بن عيضة 
305 -340 

1866 
 ه(207دلالة الأسماء في كتاب معاني القرآن للفراء )ت: 

 أ.م.د. هاشم محمد طياوي|            حسين علي طالبالباحث: 
341 -364 

1908 
لِ فيالظُّل   اتلَفظَ   دراسةٌ صرفيّةٌ وصفيةٌّ  تَوقِيعاتِ العَربِ  مِ والعَد 

  ياسر عناد كاظم .  م.د 
365 -382 

1905 
 أبو الوفاء البوزجاني الرياضي الفلكي 

  سعد عبد الحليم ذوالنون م.د. 
383 -402 

1874
 (( 2000- 2010  التطورات السياسية والاقتصادية في جيبوتي

 شهلة شهاب وهاب محمود م.م.  
403 -438

1904
 1856- 1799السعودي على البحرين -التنافس العماني

 .م.د. علي ناجح محمد  أ
439 -462

1822
 م( 1241 –  1173ه/  639  – 569)  خلال العصر الايوبي الصناعة والمعادن في الحجاز 

 أ.د. عبد الجبار محسن عباس   |   الباحثة: هالة عبد الكريم عبود السامرائي 
463 -480

1847

وافتراءاته على الصحابة الأنصار )رضي الله عنهم(   وات مونتغمري المستشرق البريطاني 

 من بدايات إسلامهم وجهادهم  إلى غزوة بدر 

 أ.د. عابد براك محمود الانصاري|        حسين فرحان صالح الكرطانيالباحث: 

481 -506 

1909
 التخطيط السياحي لمواقع السياحة البيئية الاثرية في قضاء حديثه

 الدليمي د. صلاح عدنان مجول شلال 
507 -530 

1912

 "دور مشرفي اللغة الإنكليزية في تطوير الكفاية المهنية لمدرسي اللغة الإنكليزية 

 "دراسة في مدارس مدينة سامراء

 د. كرستيل أبو رجيلي |           الباحثة: سوسن عبد الحميد حسين 

531 -556 
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 الصفحة المحتويات رقم القبول

1966
 "دراسة تحليلية" طقوسها –خصائصها  –أوقاتها  الأعياد عند الصابئة المندائيين

 م.د. علي محمد نصيف الهاشمي
557 -575 
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Code No. Contents The page 

1954 
The Aesthetics of Poetic Paradox in Akram al-Ameer's 

Volume The Tripartite Name of Adam 

Asst. Lect. Muhammad Shaker Mahmoud Aliwi 
287-304 

1943 
The Rhetoric of Metaphor in the Poem  of Ibn Abdoun  

Al-Yaburi (died 520 AH) 

Asst.Prof. Dr. Ahmed Bin Eidhah Al Thaqafi 
305-340 

1866 

The Significance of the Names in the Book of the Meanings of 

the Qur’an for Al-Farra (Dead: 207 AH) 

Researcher: Hussein Ali Talib 

Asst. Prof. Dr. Hashem Muhammed Tiawy 

341-364 

1908 
The Words Injustice and Justice in Arabic Scholias 

A descriptive morphological study 

Lect. Dr. Yasser Enad Kadhim 
365-382 

1905 
Ebu Al-Uafa El-Buzjani, Matematician and  astronomer 

Lect. Dr. Saad Abd Alhaleem Thalnon 
383-402 

1874 
Political and Economic Developments in Djibouti (2000-2010) 

Asst. Lect. Shahia Shaihab Wahab Mahmoud 
403-438 

1904 
The Omani-Saudi Rivalry over Bahrain 1799-1856 

Asst.Prof. Dr. Ali Najeh Mohammed 
439-462 

1822 

Industry and Minerals in the Hijaz during the Ayyubid era 

(1173-1241AD\ 569-639AH) 

Researcher:  Halla Abdulkareem Abood Al-Samarra'i 

Prof. Dr. Abduljabar Mohsen Abbas 

463-480 

1847 

The British orientalist Montgmery Watt and his fabrications 

against the Ansar Companions (may God be pleased with 

them) from the beginnings of their Islam and their jihad to the 

Battle of Badr 

Researcher: Hussein Farhan Saleh Al-Kartani 

Prof.Dr. Abed Barak Mahmoud Al-Ansari 

481-506 

1909 
Tourism Planning for the Archaeological Eco-Tourism Sites 

in the Haditha district 

Dr. Salah Adnan Majul Shalal Al-Dulaimi 
507-530 

1912 

The Role of English Language Supervisors in Developing the 

Professional Competence of English Teachers: A Study in 

Samarra City Schools 

Researcher: Sawsan Abdul Hameed Hussein 

Dr. Christelle Abou Rjeily  

531-556 

1966 

Holidays among the Sabian-Mandaean people  

Its times - its characteristics - its rituals 

"An analytical study" 

Lect.Dr. Ali Muhammad Nassif Al Hashemi 

557-575 
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Code No. Contents The page 

1779 

The basis of peaceful life that the Prophet Mohammed, (pbuh) 

in Al Madinah Al Munawwarah through the 

Sahifa(document) 

Asst. Prof. Dr. Rashid Ahmed Mukhtar Farid Abbasi 

3-20 

1784 

Photosynthesis and the process of nucleus division are aspects 

of the living cell The ancient commentators preceded a study 

of the scientific miracles in the Holy Qur’an 

M.D. Suhaib Ahmed Al-Samarra 

21-50 

1879 

The Crime and Felony and the Basis of Criminalization in 

Islamic Jurisprudence -Analytical descriptive study- 

Researcher: Nermin Rahman Hama 

Asst. Prof. Dr. Omer Ahmed Mahmood 

51-72 

1813 
The Judgement of Neglecting and its Applications in Islamic 

Jurisprudence "the Prophet's birth as a model" 

Asst. Lect. Alaa Hussein Jumea 
73-92 

1956 
The Judgement on Contemporary Financial Transactions 

(Forex system) as a model 

Asst. Lect. Enas Hamed Yassin 
93-108 

1895 
Human Compassion in Judaism, Christianity and Islam  

(A comparative study) 

Lect. Dr. Ahmed shaker Mahmood 
109-136 

1903 

Backbiting, Gossip and Slander in Judaism and Islam 
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In the name of Allah the Most Merciful and Compassionate 

Issue address 

One start after another, our great journal Sura Man Ra'a, continues 

to give its impact through various valuable research, which is driven by the 

hope of taking science to the furthest point for its seekers. 

Researchers move forward in presenting their ideas and efforts on a 

golden platter to those seeking sources of knowledge. 

This is what our Journal has done in selecting the valuable and useful 

from various sciences. 

The reader wanders between a large and vast history that extends 

over time, a language that has illuminated the worlds, law, laws, and 

philosophy, and extends horizontally to include various languages, 

geography, world history, and others. 

Thus, the research extends over time and space to include all types 

of human knowledge 

The Journal of Sur Man Ra'a  continues to be a rich source of these 

sciences, presented by the editorial management to readers and researchers 

with all love and respect. 

 

 
 
 
 
 

  

Prof. Dr. Sabah Allawi khalf 
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For governmental institutions, universities, and research centers, 

they should  pay a subscription fee of (25,000) Iraqi dinars in Iraq for 

each  number. They should contact the journal's secretariat at the address 

listed below for the purpose of subscription or exchange. 
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❖ Correspondence is handled to (the editor) or the editing manger. 

❖ If the research contains Quranic verses, the type of verses is according 

to the program of Almadina's Qur’an, otherwise the research is not 

published 
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Formatting Guidelines 

The research submitted must conform to the following requirements 

that will facilitate preparation of the researcher for publication 

 

 

❖ The research should be printed by using (Word Office Program) on 

A4 size paper on one side. 

❖ The number of pages should not exceed (20) pages, including: data, 

maps and illustrations. If the research exceeds this, the researcher 

ought to pay (2000) Iraqi dinars for each additional page, provided 

that the original copies of the figures and maps are presented on paper 

(Trieste), and by Microsoft Word. 

❖ After taking experts' notes, a CD is attached to the revised paper. 

❖ Printing should be in letter (Simplified Arabic) and in size (14) for 

Arabic ones, and (New Roman) typeface for English ones. 

❖ Margins are written at the end of the search with the same text of the 

font and with a size of (12), provided that the source information is 

mentioned in full when it is first received, to dispense with writing the 

list of sources. 

❖ The research is divided into an introduction and the appropriate titles 

denote it, to dispense with the list of contents. 

❖ The journal is not obligated to return the research to its owner if it 

objects to the publication of experts, and an apology is sufficient. 

❖ Scientific The method of scientific research and documentation is a 

feature of the journal. 
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❖ Abstract should be on a separate page in Arabic and English. It should 

be informative and completely self-explanatory, briefly present the 

topic, state the scope of the experiments, indicate significant data, and 

point out major findings and conclusions. The Abstract should not be 

more than one page in length. 

❖ The scientific method of scientific research is used to write the margins 

of the research and its references, and the researcher adopts the method 

of research in his specialty, and the books used in the research are 

mentioned as follows according to the type of the subject area: for 

Arabic ones it be as following: book name, author name, version 

number, place of publication, publishing point, year of publication, and 

part (if any), And page. As for the periodicals, they are written as 

follows: the journal's name, number, publication date, publication point 

and page. For English ones, it should be according to APA formatting. 

❖ Publication acceptance is not obligated for the journal to publish 

scientific research by numbers except for what suits its international 

reputation. 
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Publishing instructions in the journal of 
 

 

 

 

 

The scientific journal (Surra man Ra’a) welcomes the contribution of 

researchers inside and outside the country. It takes them with confident 

steps towards a bright future in the aspects of life, and here are some of the 

requirements for publishing: 

 

Technical and Organizational Requirements: 

❖ The journal is specialized in subject area of Arts and humanities. 

Editorial staff sends scientific researches to experts in the relevant 

fields for reviewing, those experts who have proven scientific 

adequacy in their specific specialty. 

❖ The journal rejects publishing research that does not meet with the 

known method of scientific research. 

❖ The researcher is obliged to take the recommendations and 

emendations received from his research through what is determined by 

the evaluation experts. 

❖ The research must not be submitted to another journal before, and it 

shouldn’t bet published before, and the researcher must undertake in 

writing covenant to do so. 

❖ The researcher must present the following in the submitted research: 

❖ On the first page, it should include: (Research title, The eact 

specialization of the research, researcher's name, scientific title, place 

of work, email, phone number, and keywords in Arabic and English), 

and in case more than one researcher mentioned their names and 

addresses to facilitate the process of contacting them. 
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